
Ideální dárek
pod stromeček.

Více na prodejnách
nebo nawww.iWant.cz
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5,3 %PROTI INFLACI
DLUHOPISY
E-FINANCE

ČTYŘLETÉ DLUHOPISY
S VÝNOSEM NAD AKTUÁLNÍ
INFLACÍ

Skupina e-Finance, a.s., již dvacet let
investuje do nemovitostí v atraktivních
lokalitách České republiky. Díky tomu
disponuje stabilním portfoliem zejména
nájemních nemovitostí v hodnotě přesa-
hující 1 miliardu korun. Tyto nemovitosti
pravidelně přináší stabilní výnosy, které
jsou každoročně nad inflací, v dlouho-
dobém horizontu až o několik procent.

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti již 20 let

- investice od 30 000 Kč
- roční úrok 5,3 % je vyplácen
Okaždý rok

- dluhopis je možno předčasně
Osplatit kdykoliv

Objednávky

e-Finance, a.s.
www.e-finance.eu
Tel.: 515 555 555

info@e-finance.eu


Objednávejte na www.efishop.cz

515 555 565, jidlo@efishop.cz

EFI PIVOVAREFI HOSTINEC

•
•
•

eFi Palace Hotel, Bratislavská 52
EFI Pivovar & EFI Hostinec, nám. 28. října 23
Restaurace TEFITI, Zelný trh 4

ROZVOZ 7 DNÍ V TÝDNU V BRNĚ A OKOLÍ DO 25 KM

JÍDLA K USKLADNĚNÍ, TRVANLIVOST 7 DNÍ
CHLAZENÁ, VAKUOVĚ BALENÁ

DÁLE NABÍZÍME:

Zavařená jídla s trvanlivostí 3 měsíce

Piva z brněnského řemeslného EFI Pivovaru

Snídaně a polední obědové menu

Hotová jídla, polévky, omáčky na těstoviny, paštiky, pomazánky, domácí marmelády
Delikatesy, základní potraviny a pečivo

Catering nejen na firemní porady

•
•
•
•
•

•
•

Vína a nealkoholické nápoje

VÝDEJNÍ MÍSTA V BRNĚ:

Hovězí svíčková na smětaně, karlovarský knedlík

HOTOVÁ JÍDLA AŽ DOMŮ

198 Kč
2 porce



mojemetro denikmetrodmojemetro denikmetrod

Pátek, 3. prosince 2021
Č. 228, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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MIROSLAV ZIKMUND
1919–2021

Zemřel Miroslav Zikmund. Slavnému českému cestovateli bylo 102 let. Byl známý díky cestám po světě, jež podnikl s Jiřím Hanzelkou. Více na straně 14 MAFRA

CHYŤTE PRVNÍ LANO.
HORY VÍTAJÍ LYŽAŘE
OTEVÍRAJÍ PRVNÍ SKIAREÁLY, V JESENÍKÁCH I NA ŠUMAVĚ STRANA 3

Svátek slaví: Svatoslav

Už není vyloučena ani
čtvrtá dávka očkování
Tři čtvrtě roku. Aby vám nezmizel certifikát, musíte do devíti měsíců dostat třetí injekci proti covidu.
Epidemiologové. Říkají, že když přijdou jiné mutace viru, budou další očkování následovat STRANA 2
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Česko následuje
v boji s nákazou
evropské státy.

Platnost očkovacích certifiká-
tů proti covidu se od ledna
2022 zkrátí na devět měsíců.
Pro prodloužení platnosti je
nutné, aby se lidé nechali oč-
kovat posilující dávkou. Po-
kud si ji nenechají dát, certifi-
kát jim po devíti měsících
přestane platit. Na on-line tis-
kové konferenci to řekl mi-
nistr zdravotnictví AdamVoj-
těch. Česko tak následuje do-
poručení Evropské komise,
která na konci listopadu toto
zkrácení navrhla. Podle šéfa
České vakcinologické společ-
nosti Romana Chlíbka jde
o dobré rozhodnutí (více
v boxu).
S rozhodnutím souhlasí

i epidemiolog a exministr
zdravotnictví Roman Prymu-

la. Podle něj to vypadá, že po-
kles účinků vakcíny je velký,
avšak zatím není možné s ur-
čitostí říct, zda bude třeba ješ-
tě čtvrtá dávka vakcín. „Může
se stát, že třeba varianta omi-
kron tady bude tak masivní
a bude mít tak lehký průběh,
že už to nebude vyžadovat
vakcinaci. Nyní to ale nelze
říct,“ doplnil. ČTK a iDNES.cz

Příkrá 618/2a
353 01 Mariánské Lázně

+420 354 470 400 | +420 354 621 692
info@spahoteldevin.cz

VÍCE INFORMACÍ NAJDETE NA NA�ICH WEBOVÝCH STRÁNKÁCH:

WWW.SPAHOTELDEVIN.CZ

SPA HOTEL DĚVÍN & MARIÁNSKÉ LÁZNĚ

NEMÁTE JE�TĚ DÁREK PRO VA�E NEJBLI��Í? DARUJTE �RELAX A POHODU� VE SVĚTOZNÁMÝCH
LÁZNÍCH ZAPSANÝCH NA SEZNAMU UNESCO NABÍZEJÍCÍ NEJČIST�Í OVZDU�Í UPROSTŘED
SLAVKOVSKÉHO LESA. SPA HOTEL DĚVÍN NABÍZÍ �IROKÝ VÝBĚR WELLNESS POBYTŮ VČETNĚ
LÁZEŇSKÉ LÉČBY PRO SAMOPLÁTCE. MŮ�ETE VYBÍRAT DÁRKOVÉ POUKAZY HODNOTOVÉ ČI NA
KONKRÉTNÍ POBYTY. ZDE JE PRO VÁS NABÍDKA NĚKOLIKA Z NICH. NÁ� TIP JE �HODNOTOVÝ
VÁNOČNÍ POUKAZ�

SVĚTOZNÁMÉ LÁZNĚ NABÍZEJÍCÍ NEJČIST�Í OVZDU�Í A POLOHU UPROSTŘED SLAVKOVSKÉHO LESA

WELLNESS & RELAX
DÁRKOVÝ POUKAZ
3 dny/2 noci
od 3.128 Kč/osoba
(nyní cena s 20% slevou)
Ubytování v luxusním pokoji De Luxe, přivítací nápoj,
polopenze, klasická částečná masá� � záda a �íje,
1× minerální koupel s přísadou �Linola Fett Oilbad,, polo-
penze, čajový a kávový set na pokoji, �upan a pantofle
během pobytu, 15 % sleva na dal�í wellness procedury,
1× za pobyt 2-hodinový vstup do bazénu.

UBYTOVÁNÍ V POKOJI
DE LUXE DÁRKOVÝ POUKAZ
2 dny/1 noc
2.500 Kč/pro 2 osoby

Ubytování v luxusním De Luxe pokoji s přípitkem, mo�nost
vyu�ití sauny neomezeně, 15% sleva na wellness proce-
dury, čajový a kávový set na pokoji, �upan & pantofle,
1× 2-hodinový vstup do bazénu, parkování u hotelu (dle
dostupnosti)

HODNOTOVÝ VÁNOČNÍ POUKAZ
Na vámi určený počet dní 4.750,- cena pro zákazníka
(voucher v hodnotě 5.000,-) Lze pou�ít na ubytování s wellness
procedurami, kosmetiku, pedikúru, manikúru a dal�í slu�by hotelu.

ANTI-AGE PROGRAM

4 dny/3 noci
4.786 Kč/osoba

Ubytování v luxusním pokoji De Luxe, polopenze, Anti-
-age � protivráskové o�etření (liftingové) o�etření GdC
(peeling, či�tění pleti (ultrazvuk), masá�, liftingové sérum
+ maska); plynová obálka, aroma masá�, 1× minerální
koupel s přísadou �Linala Fett Oilbad�; 1× oxygenoterapie
s vitamínem; 2-hodinový vstup do bazénu

Pokud si lidé nechají dát třetí,
tedy posilující dávku, platnost
certifikátů zatím bude podle
Vojtěcha na dobu neurčitou.

● Lidé, kteří mají očkování proti
covidu-19, nyní dostávají
po šesti měsících SMS zprávu,
která je upozorňuje na to, že
se mohou nechat přeočkovat.
Budou mít tak tři měsíce na to,
aby si došli na posilující dáv-
ku. Lidé nad 60 let a chroničtí
pacienti dostávají upozornění
o měsíc dříve, tedy už po pěti
měsících.

● Podle šéfa České vakcinologic-
ké společnosti Romana Chlíb-
ka se ukazuje, že lidé potřebu-
jí přeočkování po šesti měsí-
cích, neboť účinnost vakcíny
klesá v čase. „Cílem je, aby
lidé byli dostatečně přeočková-
ni po šesti měsících, takže
za mě interval tří měsíců je do-
statečně dlouhý na to, aby to
každý nejpozději do toho devá-
tého měsíce stihl a tím pádem
si udržel kontinuitu certifiká-
tu. Takže je to odborně i prak-
ticky obhajitelné,“ dodal.

● Velké problémy kvůli nedostat-
ku lůžek a zdravotníků hlásí
moravské nemocnice. Napří-

klad ta v Krnově přestala přijí-
mat pacienty v těžkém stavu.
Potíže začínají mít také nemoc-
nice v Čechách. Například Krá-
lovéhradecký hejtman Martin
Červíček vyzval zdravotníky
mimo zdravotnická zařízení
k výpomoci v nemocnicích
v regionu. Pomoc chybí také
při testování a očkování.

● V České republice je zatím
stále prokázaný jeden případ
varianty covidu označené
omikron. Všechny vytrasované
kontakty jsou negativní,
oznámil ministr zdravotnictví
Adam Vojtěch.

● Radnice Prahy 2 od trhovců
z náměstí Míru, kteří museli
kvůli opatřením proti pande-
mii zavřít stánky na vánočních
trzích, odkoupí asi 300 balíčků
s drobnými dárky, vínem, vá-
nočním cukrovím, sušenkami
a rukodělnými výrobky. Cílem
je pomoci jim v těžké ekono-
mické situaci, sdělila mluvčí
radnice Andrea Zoulová.

● Krize kvůli šíření covidu není
jen v Česku, mnoho států musí
reagovat. Portugalsko, pre-
miant v očkování, se vrátilo
do stavu nouze a také zpřísni-

lo kontroly při vstupu
do země. Velmi špatná je situa-
ce i na Slovensku. Stále patří
mezi nejpostiženější země svě-
ta na přepočet obyvatel. Potí-
že s covidem u Slováků narůs-
tají po restrikcích. Poprvé tam
zemřelo přes 100 lidí za den.

● Italská Státní rada, která má
v Itálii roli Nejvyššího správní-
ho soudu, rozhodla, že lékaři
nemohou odmítnout vakcínu
proti covidu-19. Zamítla tak
stížnost lékaře z kraje Abruz-
zo, který se odmítl nechat oč-
kovat proti covidu-19. V Itálii
je toto očkování zdravotníků
povinné od června. Informova-
la o tom včera agentura ANSA.

● Británie schválila použití proti-
látkového léku proti covidu
od firmy GlaxoSmithKline
(GSK). Informoval o tom ser-
ver BBC. Přípravek sotrovimab,
který se podává ve formě nitro-
žilní infuze, podle klinických
studií snižuje u rizikových sku-
pin pacientů hrozbu závažné-
ho průběhu nemoci, hospitali-
zace a smrti až o 79 procent.

Další zprávy ze zahraničí v sou-
vislosti s covidem najdete
na straně 7. iDNES.cz

Citát

Může se stát, že tu
budou jiné mutace,
které budou vyžado-
vat další dávku.
ROMAN PRYMULA, EPIDEMIOLOG

Čtvrtá není
vyloučena

Posilující dávka v Česku. I další státy mají s covidem problémy

inzerce
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První běžkaři v areálu Nová Ves na Bruntálsku ČTK

Do Česka přichází
první letošní
pořádné ochlazení.

Nadcházející víkend, první
po nástupu meteorologické
zimy, budou provázet sněho-
vé přeháňky. V nižších polo-
hách mohou lidé čekat spíše

déšť se sněhem nebo tam
bude pršet. V noci má mrz-
nout, přes den se teploty do-
stanou jen několik stupňů
nad nulu. Obloha zůstane
v sobotu i neděli většinou za-
tažená. Sněžit má i na začát-
ku příštího týdne, hlavně
na východě republiky. Vyplý-
vá to z informací Českého
hydrometeorologického ústa-
vu (ČHMÚ).

Sněžit začalo už dnes
v noci. Dnešek bude ještě slu-
nečný, ale bude studený. Tep-
loty výjimečně nevystoupí
nad bod mrazu ani přes den,
většinou se budou pohybovat
od minus jednoho do plus tří
stupňů. Sobota bude už pře-
vážně zatažená, na východě
může být zpočátku i polojas-
no. Od západu začne postup-
ně na celém území sněžit,

v Čechách pod 600 metry bu-
dou srážky smíšené nebo deš-
ťové. Ojediněle se objeví imrz-
noucí srážky. V noci klesnou
teploty na minus pět stupňů,
na východě k minus sedmi,
přes den vystoupí maximálně
na tři stupně nad nulou. Ani
v neděli nemohou lidé počí-
tat se slunečnýmpočasím, ob-
loha zůstane většinou zataže-
ná a znovu bude sněžit,

pod 400 metry nad mořem se
objeví déšť se sněhem nebo
bude pršet. Nejnižší noční
teploty se budou pohybovat
od minus dvou do plus dvou
stupňů, přes den teploměr
ukáže nanejvýš čtyři stupně.
Sněžit má i na začátku příští-
ho týdne, vydatněji na výcho-
dě země, kde by v pondělí
ráno mohlo spadnout
až 15 centimetrů sněhu. ČTK

České skiareály jsou na zimu
připraveny.

● Sezonu v neděli zahájí Skiareál
Lipno. Pro návštěvníky otevře
novou sjezdovku Lipenská
a dvousedačkovou lanovku. Po-
kud to počasí umožní, bude
areál dále zasněžovat i další
svahy. „Jsme rádi, že nabídne-
me lidem možnost sportovat
na čerstvém vzduchu, a věří-
me, že do týdne spustíme i dal-
ší lanovky,“ uvedl generální ře-
ditel areálu Matěj Kratochvíl.

● První milovníky sněhu a hor
přivítají Jeseníky. Do běžec-

kých stop se vydaly první rolby.
Stopy budou na víkend projeté
například z Ovčárny na Švýcár-
nu, podmínky se připravují
i v dalších úsecích. Do příprav
se pustily i lyžařské areály,
v Branné i v Karlově chtějí spus-
tit vleky příští týden. Horští zá-
chranáři již vyhlásili první stu-
peň lavinového nebezpečí.

● Lyžařské areály v Karlovarském
kraji finišují s přípravami na za-
hájení zimní sezony. Provozo-
vatelé doufají, že uzavírání kvů-
li koronaviru se jim tentokrát
vyhne. Nejvýše položený lyžař-
ský areál v Krušných horách

na Klínovci plánuje o víkendu
zahájit zimní sezonu. Zasněžo-
vat se chystají také na Bubla-
vě, kde už mají sněžná děla roz-
místěna na sjezdovkách. Sněho-
vá děla jsou od uplynulého ví-
kendu v provozu rovněž na
sjezdovkách areálu na Plešivci.

● Sezona startuje i v nejvyšších
českých horách, v Krkonoších.
Dnes se rozjede jedna lanovka
a vlek na Černé hoře. Podle
webu provozovatelů budou
otevřeny první čtyři kilometry
sjezdovky. Na Mísečkách je
upraveno tříkilometrové koleč-
ko. ČTK, iDNES.cz a MAP

inzerce

Je tu zima! Skiareály na startu

Sezonu zahájí v neděli
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Cvičí psy i v místech, kde jsou drogy
Kynologové začali využívat novou výcvikovou halu v Heřmanicích. Je modernizovaná
a psi cvičí v klidném, příjemném prostředí. Halu lze v případě potřeby pomocí stahova-
cích opon rozdělit na tři oddělená pracoviště. Zvláštní výcviková místnost je vyhrazena
kategorii covid-19. Součástí této speciální místnosti je například ionizátor vzduchu či ul-
trazvukový čistič výcvikových pomůcek. Zvláštní místnost je vyhrazena i jako přípravna
malých dávek omamných a psychotropních látek pro výcvikové účely a je vybavena odpo-
vídající technikou. 3x MAFRA

Městské lesy Hradec Králové prodávají vánoční stromky. ČTK

Různých velikostí
a druhů z celého
Česka a zahraničí.

Letohrádek Mitrovských
v Brně připravil podobně
jako v minulých letech výsta-
vu betlémů, začne v sobotu.
Návštěvníci uvidí historické
i soudobé podoby betlémů
různých velikostí a druhů,
z Česka i zahraničí „Jde o jedi-
nou výstavu betlémů v Brně,
na které návštěvníci mimo
jiné uvidí ručněmalovaný pa-
pírový betlém od Jana Václa-
vů z roku 1933,“ uvedl vedou-
cí produkce Petr Lukas. Další
papírový betlém zhotovila
ilustrátorka Jana Moštková.
Zobrazuje důležité památky
v okolí letohrádku a je dopl-
něný o významné brněnské
osobnosti, jako je například
Gregor Johann Mendel nebo
Leoš Janáček. Součástí expozi-

ce bude i celoroční betlém
z dílny Ivany Langrové, který
je největší scénou s obrazy
ze života Ježíše Krista v Čes-
ku. Obsahuje 105 figur, jež
autorka vybavila zvukovou
smyčkou s příběhem. Lidé si
tak poslechnou vyprávění
o celém Kristově životě.
Nechybí ani nejoblíbenější

české betlémy od Mikoláše
Alše či Josefa Lady. Pro
ozvláštnění zařadili organizá-
toři letos i exotické exponáty
z Afriky a Ameriky. Třebame-
xický betlém je stylizovaný
do postaviček vytvořených
z kostlivců. Vše doplní sbírka
historických voskových Jezu-
látek. Výstava bude pro veřej-
nost otevřená od čtvrtka
do neděle, a vždy od 10 do
16 hodin. Dospělí se dovnitř
dostanou za 110 korun, senio-
ři a studenti středních a vyso-
kých škol za 80 korun. Nižší
cenu mají děti ze základních
či v mateřských škol. Výstava
potrvá do 16. ledna. ČTK

Už prodávají
vánoční stromky
Lesníci z Městských lesů Hradec
Králové začali prodávat vánoční
stromky a kapry. Letos chtějí pro-
dat zhruba 3000 vánočních strom-
ků a zhruba 12 tun ryb. Ceny vět-
šiny druhů stromků budou opro-
ti loňsku vyšší o 40 až 50 korun
za kus. Nákup kapra bude možný
také přes internet. Borovice lesní
přijde u hradeckých lesníků
na 290 korun po loňských 250 ko-
runách, smrk ztepilý bude
za 250 korun, loni stál 200 ko-
run. Za borovici černou a smrk
pichlavý zaplatíte 450 korun
oproti loňským 400 korunám.
Jedle kavkazská zdraží o 50 ko-

run – na 600 korun. Ostatní dru-
hy jedlí vyjdou na 500 korun, stej-
ně jako loni. Ceny platí za stro-
mek bez ohledu na jeho výšku.

Pokuty pro Poláky
Liberecký kraj žádá vyšší pokuty
za ilegální těžbu uhlí v polském
dole Turów u hranice s Českem
a projednávání na plénu Evrop-
ského parlamentu. Podle vedení
kraje se situace nezměnila,
dopady činnosti polského dolu
na české území jsou prokazatel-
né a dvouletá jednání s Polskem
o dohodě, která bude dlouhodo-
bě a bude účinně chránit české
obyvatele a území před negativ-
ními vlivy těžby, jsou neúspěš-
ná. ČTK

Betlém od
Alše i Lady

Krátce
inzerce
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„Léčili jsme už i devítiletou dí-
venku,“ říká Eva Králíková,
jedna z předních odbornic
na odvykání kouření. Jestli
na něčem trvá, tak na tom,
aby se ani po několikátém po-
kusu zbavit se cigaret lidé úsi-
lí nevzdali. „Třicetkrát ne-
uspějete, pojednatřicáté zví-
tězíte,“ dává lidem naději.

Předpokládal bych, že co-
vid zaplnil vaši čekárnu
v centru odvykání. Ale
zase tak divoké to není.
Proč?
To je pro mě samotnou zá-

hada. Ve Velké Británii je to
úplně naopak. Počet kuřáků,
kteří vyhledávají léčbu závis-
losti na tabáku, šel nahoru.
Naši kuřáci semožná bojí při-
jít do nemocnice. Přitom je
jasné, že průběh covidu je
u kuřáků horší. Mají větší
pravděpodobnost, že se ocit-
nou na jipce, a větší šance, že
zemřou, v porovnání s neku-
řáky. V některých zemích
kvůli covidu asi čtvrtina kuřá-
ků přestala kouřit nebo to
omezila. Ale další čtvrtina
kouří naopak víc nebo se ke
kouření vrátila a polovina si
užívá kouření stejně.

Možná přešli na jiné for-
my nikotinu. Získali pocit,
že to škodí méně a také to
není tak návykové.
Firmy tlačí na zahřívaný ta-

bák, protože ten také vyrábě-
jí. Na elektronické cigarety
ne, naopak se snaží vytvořit
dojem, že přístroje na zahří-
vaný tabák a elektronické ci-
garety jsou jedno a totéž. Ale
nejsou. V elektronické cigare-
tě není tabák, je tam jen teku-
tina zahřívaná na něco přes
sto stupňů Celsia. Nikotin
v nímůže, ale nemusí být. Po-
kud jde o riziko, elektronické
cigarety obsahují méně než
pět procent toxických látek
oproti klasickým cigaretám.
Takže jsou významně méně
zdraví škodlivé. Ale o žád-
ném z těch výrobků se nedá
říci, že by byl zdravý, to je jen
čistý vzduch. U zahřívaného
tabáku už snížení rizika tak
jasné není. Některých toxic-
kých látek má méně, jiných
ale i víc než kouř cigarety. Ně-
které jsou v zahřívaném tabá-
ku a nejsou v cigaretovém
kouři.

Takže kuřáci klasických ci-
garet mohou mít pocit, že
kouří zdravěji a nezávisle-
ji, ne? A nemají důvod
k odvykání.
Co se závislosti týká, zejmé-

na cigarety na zahřívaný ta-

bák je velice sofistikovaný vý-
robek a hodně návykový.
Méně zapáchá, méně dráždí
ke kašli, tedy budí dojem
menší škodlivosti. Máme ale
řadu pacientů, kteří na něj
přešli a mají větší problém se
toho zbavit, než měli u ciga-
ret. Zjišťují, že jsou na této
formě mnohem závislejší.
Užívají ho častěji než před-
tím cigarety a pochopili, že
to není neškodné.

Co obecně uvádějí lidé
jako důvod, když se k vám
přihlásí?
Zdraví, peníze, pocit závis-

losti, společenský důvod. Star-
ší se setkávají s tím, že jim je-
jich děti nechtějí svěřovat
vnoučata, když prarodiče
kouří, nechodí k nim pes...

Jaká je věková struktura
lidí, kteří se u vás pokouše-
jí přestat kouřit?
Od devíti do devadesáti

čtyř, pokud jde o nejmladší
a nejstarší zájemce. Průměr
je asi čtyřicet let. Ženy amuži
půl na půl.

Devítileté dítě. To je dost
extrém.
Holčička, přivedli ji rodiče.

Nebo dvanáctiletý chlapec,
který kouřil od devíti let dvac-
ku denně. Ta holčička taky
kolem dvaceti denně. Ta při-
šla někdy loni v zimě, do léta
se ji podařilo přestat. Ale už
v srpnu se ozvala, že má
strach z toho, až zase začne
chodit na podzim do školy,
kde je kuřácký kolektiv, že
zase podlehne. Což se stalo.

Když se zeptám na úspěš-
nost, co mi povíte?
My jsme jediné centrum

v republice, které má vyhra-
zenou pro kuřáky plnou pra-
covní dobu. Jinde jsou to vět-
šinou plicní nebo kardiologic-
ké kliniky, kde mají vyhraze-

ný jen omezený čas pro kuřá-
ky. A úspěšnost? Musíte si po-
ložit otázku, co to vlastně je?
V medicíně to znamená
nejméně šest měsíců od po-
slední cigarety. Někdo sem
přijde, čeká zázrak, který ne-
můžeme splnit. Kdo se neléčí
a po roce nepřijde, je pro nás
statisticky kuřák. Jen ti, kteří
rok stále nekouří, jsou úspěš-
ní. To je asi 35 procent po
roce. V medicíně není nikdy
nic na sto procent. Tohle čís-
lo nevypadá vysoké, ale je to
světová špička, máme za to
i mezinárodní ocenění. Větši-
na našich pacientů užívá
léky, pak je úspěšnost 45 pro-
cent. Ti, co léky užívají půl
roku, nekouří v 75 procen-
tech.

Mohou se kuřáci ke kouře-
ní vrátit i po roce, nebo do-
konce později?
Kouřit mohou začít znovu

kdykoli, i po delší době, ale

už je to méně pravděpodob-
né. Stres, alkohol, kuřácká
společnost. Dřív k recidivě
přispívaly kuřácké hospody.
To už není. Pacienti to velice
oceňují. V současnosti to je
například letní grilování
s přáteli, kuřácká společnost
doma. Pokud někdo pracuje
nebo žije s kuřáky,mívá nižší
úspěšnost.

Znáte případy, že lidé kvů-
li kolegům kuřákům změ-
ní zaměstnání?
Ano, stává se to. Není to

běžné, ale děje se to. Hodně
pomáhá, když se člověk po-
hybuje v prostředí, kde není
nic, co cigarety nějak připo-
míná. Pán si například po od-
vykání koupil nové auto, pro-
tože to jeho staré strašně
smrdělo od kouře. Jindy zase
kompletně vymalují byt, pro-
tože zápach je i ve stěnách.
Nebo se přestěhují a v no-
vém bytě už s kouřením ne-
pokračují. To jsou také důvo-
dy ke změně.

Často lidé jako důvod,
proč kouřit začali, uvádějí
stres. Hledali uklidnění. Je
to pravda?
Neřekla bych. Ano, na chví-

li po zapálení to pomůže. Vy-
plaví se hormony štěstí, ale
jen na párminut. Takymá ku-
řák v ruce hračku, ke které
odvrátí pozornost od toho pi-
tomce, co ho naštval. Ale
změřte si pulz před cigaretou
a po ní. Překvapí vás, že bě-
hem kouření se zvyšuje. To
způsobuje masivní vyplavení
stresových hormonů. Cigare-
ta tedy stres ve skutečnosti
zhoršuje.

Co byměl člověk udělat,
aby nesáhl po cigaretě?
Cokoli. O tom mluvíme

s pacienty asi dvě hodiny.
Aby si našli jinou činnost,
měli nějakou drobnost, ta-
lisman, který jim cigaretu
nahradí. Nedá se to nadikto-
vat, každý je jiný. Člověk by
měl vědět, co bude dělat,
když přijde chuť na cigaretu.
Ve všech případech, když za-
čne pršet nebo dostanete
hlad. Žádná situace by vás ne-
měla překvapit. Mělo by to
ale být něco, na co se těší,
aby se netrestal dvakrát: ne-
může si dát cigaretu, a navíc
má dělat ještě něco nepří-
jemného, například dřepy.
Takže dřepy ano, ale jen
když to dotyčného baví.

PAVEL
HRABICA
pavel.hrabica@metro.cz

Eva Králíková (druhá zleva) a její kolegyně v pražském odvykacím centru METRO

V Česku je 43 center pro ty, kte-
ří chtějí skončit se závislostí
na tabáku a kouření. Podrobný
seznam je na www.slzt.cz (Spo-
lečnost pro léčbu závislosti
na tabáku).

● Specializované Centrum
pro závislé na tabáku 1. lékař-
ské fakulty Univerzity Karlovy
a Všeobecní fakultní nemocni-
ce, místo, kde se věnují vý-
hradně léčbě kuřáků, je v Pra-

ze na Karlově náměstí 32 (tele-
fon 224 966 608).

● Úvodní návštěva v odvykacím
centru trvá přibližně hodinu
až hodinu a půl. Lékaři zjistí,
jak moc je člověk na tabáku
závislý. Další návštěva je asi
dvouhodinová, opakují se
mimo jiné některá vyšetření.

● Chuť na cigaretu lze kompen-
zovat různými způsoby. Místo

cigarety si lze po obědě vyčis-
tit zuby.

● Kávu, kterou si lidé často s ci-
garetou automaticky spojují,
lze nahrazovat čajem. Při stre-
su doporučují odborníci
mimo jiné dechová cvičení.

● V kuřácké společnosti nahradí
cigaretu například kousání pá-
rátka, sklenice vody, plátek
citronu.

Za covidu se Češi do odvykání
od cigaret příliš nehrnou

Kouření není zlozvyk, ale závislost na konkrétní látce v cigaretách, na nikotinu
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Nedostal vás covid
či jste měli lehký
průběh?Můžete
mluvit o štěstí.

Odborný časopis Frontiers
in Medicine zveřejnil vý-
zkum, jenž sledoval elektro-
nické zdravotní záznamy
13 638 lidí, kteří podstoupili
PCR test na koronavirus na
Floridské univerzitě. Celkem
178 z nich prodělalo těžký prů-
běh nemoci covid-19, 246 poci-
ťovalo pouze mírné nebo
středně závažné příznaky
a zbytku vyšel negativní test.
Všichni pozitivně testova-

ní se z nemoci uzdravili, auto-
ři studie pak pokračovali ve
sledování jejich zdravotního
stavu.
Z výzkumu vyplynulo, že

lidé, kteří prožili těžký prů-

běh nemoci, měli významně
vyšší šanci, že zemřou v prů-
běhunásledujícího roku. Rizi-
ko rostlo převážně u osob
mladších 65 let. Pouze 20 pro-
cent zaznamenaných úmrtí
způsobily typické komplika-
ce po covidu-19, jako je respi-
rační selhání. Zbylých 80 pro-
cent zavinily příčiny, které
nejsou běžně spojované s ná-
kazou koronavirem.
Většina registrovaných

úmrtí se navíc odehrála dlou-
ho po vyléčení z infekce, po-

dle vědců je proto možné, že
si je rodina ani lékaři nespoji-
li s covidem-19.
Výsledky naznačují, že

u lidí s těžkým průběhem se
zhoršil celkový zdravotní
stav, což je učinilo zranitel-
nějšími vůči jiným zdravot-
ním problémům. „Jednalo se
o násobně vyšší riziko hospi-
talizace v následujících dva-
nácti měsících,“ řekl listu
The Guardian hlavní autor
studie Arch Mainous z Florid-
ské univerzity. HAL a ČTK

KARIN KRAJČO
BABINSKÁ
„Richard je romantik,
ale musela jsem přivyknout
jeho vášni pro fotbal.“

PRÁVĚ
VYCHÁZÍ

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

inzerce

Revoluce?
Přesně před 20 lety před-
stavil britský vynálezce
medicínských přístrojů
Dean Kamen dvoukolové
elektrické vozítko pro
osobní přepravu Segway.
Kamen při uvedení slibo-
val dopravní revoluci.
Segway se ale uchytil
hlavně v turistickém ru-
chu, a to jen dočasně. ČTK

Bývalý rakouský kancléř Se-
bastian Kurz se úplně stahuje
z politiky. Chce se věnovat ro-
dině. Pětatřicetiletého politi-
ka vyšetřovaného policií kvů-
li podezření z úplatkářství
má nahradit ministr vnitra
Karl Nehammer.
„Nejsem ani svatý, ani zlo-

činec,“ uvedl Kurz. Připustil,
že se v politice samozřejmě
dopustil chyb, ale vždy se sna-
žil dělat to nejlepší. Rodák
z Vídně stál v čele rakouské

vlády dvakrát. Nejprve od pro-
since 2017 do května 2019,
kdy jeho lidovci vytvořili koa-
lici s protiimigrační Svobod-
nou stranou Rakouska (FPÖ).
Vláda se ale rozpadla kvůli
skandálu tehdejšího šéfa Svo-
bodných Heinze-Christiana
Stracheho.
Podruhé se Kurz, který byl

v obou případech nejmlad-
ším premiérem světa, do čela
kabinetu dostal v lednu 2020.
Tehdy koalici sestavil se Zele-
nými, kteří nakonec kvůli vy-
šetřování začali tlačit na jeho
odchod. Za budoucí hvězdu
rakouské politiky byl Kurz po-
važován už od roku 2013, kdy
se jako teprve sedmadvaceti-
letý stal ministrem zahraničí.
Několik skandálů ale jeho

politickou kariéru – alespoň
prozatím – předčasně ukonči-
lo. O své profesní budoucnosti
chce Kurz, jemuž se před týd-
nem narodil syn, rozhodnout
během příštího roku. ČTK

O pizzu se konečně podělí!
Velký rodinný dům, který sehrál svou roli ve filmu Sám
doma, jeho majitel nabídl k pronájmu na jednu jedinou
noc za 1000 dolarů, 22 500 korun. Možnost rezervace se
na portálu Airbnb otevře v úterý 7. prosince přesně ve 13
hodin místního času (20.00 SEČ). Jako hostitel u nabídky
figuruje Buzz McCallister, starší bratr hlavního hrdiny ro-
dinné komedie z roku 1990. Po příjezdu hosty osobně uví-
tá herec Devin Ratray, představitel Buzze. Součástí balíč-
ku je i slavnostní večeře, kterou si malý Kevin ve filmu
připravil – těstoviny se sýrem. Filmový Buzz také slibuje,
že tentokrát se podělí i o svou pizzu. ČTK

Berlín zpřísňuje
covidový kurz
Neočkovaní lidé v Němec-
ku nově nebudou smět
do volnočasových zaříze-
ní, jako jsou kina a diva-
dla, ani do obchodů s vý-
jimkou supermarketů
a drogerií. Oznámila to do-

sluhující konzervativní
kancléřka Angela Merkelo-
vá. Ta rovněž souhlasí, aby
očkování proti covidu-19
bylo od února v zemi po-
vinné. Merkelová také řek-
la, že platnost stávajících
dvou dávek vakcín vyprší
po devíti měsících, pokud
lidé nedostanou třetí posi-
lující dávku.

Vévodkyně na koni
Britský bulvární list Mail
on Sunday prohrál soud
s Meghan Markleovou,
chotí prince Harryho. List
zveřejněním dopisu
Markleové adresovaného
jejímu otci, s nímž vévod-
kyně nemá dobré vztahy,
porušil její soukromí.

Nad Seinou si
posvítili na Čechy
Soud v Paříži odsoudil tři
Čechy za napadení thajské
politické uprchlice Aun
Nekoové v pařížské kavár-
ně v listopadu 2019. Poli-
cie dva Čechy krátce
po útoku dopadla a umísti-

la je do preventivní
vazby. Soud jim vyměřil
tresty 26 měsíců odnětí
svobody, většinu trestu
už si tedy odpykali.
Třetího muže soud v nepří-
tomnosti odsoudil
na 30 měsíců a vystavil
na něj zatykač za organiza-
ci cíleného a plánovaného
útoku. ČTK

Zabíjí i po roce
Společnost Meta, která provo-
zuje Facebook, zablokovala
účty odpůrců vakcín proti
covidu ve Francii a Itálii.

● „Uráželi lékaře, novináře, po-
slance, označovali je za nacis-
ty, protože podporují vakcíny

proti covidu-19, a tvrdili, že
povinné očkování povede
ke zdravotnické diktatuře,“
uvedl šéf oddělení vyšetřová-
ní hrozeb na Facebooku.

● Zastrašovací kampaň byla napo-
jená na konspirační hnutí V_V.

Zastrašovací kampaň

Sebastian Kurz AP

Krátce

Kurz. Končí týden
po narození syna

PROFIMEDIA



Dozvědět se o někom něco tak trochu za zády, šeptandou, to nebývá
většinou nic lichotivého. Jsou ale momenty, kdy šeptanda naopak potěší.
Šepot, šeptání, šeptanda. Zejména to poslední

slovo. Šeptanda! Každý si o ní myslíme svoje.
A vnímáme ji různě. Málokdo ovšem v „šeptandě“
vidí něco pozitivního. My ano.

V roce 2005 jsme začali dodávat zákazníkům čistič-
ky vzduchu. Byl to přístroj využívající novou tech-
nologii. Takovou, která se do té doby do Evropy
nedovážela. Místo hlasité vrtule poháněl vzduch
elektronový vítr. Američané přednosti této tech-
nologie vyzdvihovali slovy, že je: „tichá jako šepot“,
„šepot vánku“, „šeptající čistička“ apod.. Zpočátku
jsme k těm reklamním řečičkám byli skeptičtí. Pro-
to jsme několik modelů nejdříve dovezli. Kolegové
technici přístroje rozebrali, testovali, po mnoho
měsíců jsme je zkoušeli i v domácnostech. Pak je
ještě dali změřit do laboratoří (první byl Státní zdra-
votní ústav) a vybrali ten nejlepší. Čím dál, tím víc

nám docházelo, že bezhlučnost přístrojů poháně-
ných elektronovým větrem je opravdu neuvěřitel-
ná. Ani v tichu ložnice nebylo slyšet, že čistička běží.
Jen svítící kontrolka a filtr plný prachu ukazoval na
to, že funguje. Šepot byl v porovnání se zapnutou
čističkou vlastně hlasitým zvukem. A v té chvíli za-
čalo mít slovo„šepot“ u nás ve firmě nový význam.

Od té doby uběhlo 16 let. Čističku vzduchu Ionic-
-CARETriton X6 s hrdostí vnímáme jako náš nejlepší
produkt. Elektrostatické čističky vzduchu vylepšu-
jeme již po 4modelové generace. Pracujeme jak na
vnějším designu, tak na detailech skrytých uvnitř.
Modernizujeme mechaniku a ještě více elektroni-
ku. Zaměřujeme se na spolehlivost jednotlivých
součástek, a tím i celku. Spokojenost zákazníků pro
nás není prázdným pojmem. Staráme se o ni každý
den. Jsme přesvědčeni, že právě proto byla čistička

vzduchu Ionic-CARE Triton X6 nezávislým srovná-
vačem zboží Heureka.cz zvolena 6 roků po sobě
Produktem roku a letos získala i prestižní ocenění
Czech Superbrands. Ve více než 6 400 recenzích
zveřejněných na nákupním rádci nalezneme 99 %
spokojených zákazníků, kteří mimo kvalitu čistič-
ky oceňují dlouhodobě i vstřícné jednání a kvalitu
servisu. A v anketách pořádaných námi, jako pro-
dejcem, odpovědělo 99,22 % ze 12 272 hlasujících
vlastníků čističek Ionic-CARE X6, že jsou s přístro-
jem spokojeni.

To je důvod, proč nás „šeptandy“ zákazníků těší.
Emaily, telefonáty, dopisy, komentáře, recenze,
odpovědi v anketách, to jak a s čím jsou uživatelé
spokojeni. Tuhle„šeptandu“ uchováváme a občas si
ji pročítáme, aby nám udělala radost a zlepšila nála-
du. O kousek té šeptandy se s Vámi dnes podělíme:

Snažíme se být jiní. Nechceme být anonymním e-shopem. Naopak, snažíme se každému zákazníkovi poskytnout maximum informací a věno-
vat osobní péči. A to nejen, když prodáváme, ale i ve chvílích, kdy uživatelé potřebují vyřešit třeba servis či dopravu výrobku a další. Proto nás

všechny pozitivní„šeptanda“ opravdově těší a děkujeme za ni.

Příjemné a klidnéVánoceVámpřeje Tým Ionic-CARE.

Velmi tichý provoz, neruší ani při spaní. Jsem naprosto spokojená, byla mi do-
poručena a nelituji nákupu. Mám dvě, každou v jiném pokoji. Vnímám lepší
vzduch. Opravdu doporučuji. Čištění fakt jednoduché.

Marie (HEUREKA.CZ – OVĚŘENÝ ZÁKAZNÍK)

Dobrý den. Ráda bych Vám poděkovala za expresní vyřízení mé objednávky.
Jsem velmi spokojená a budu Vás dávat ostatním firmám za příklad. Přeji Vám
všem klidné a aspoň trochu spokojené Vánoce v této chaotické době.

Zdraví V. K., Libouchec (EMAIL)

Kúpila som Ionic-CARE Triton domov pre mojich chlapcov, lebo majú sennú
nádchu. Druhý prístroj som kúpila do škôlky pre detičky.

(HEUREKA.SK – OVĚŘENÝ ZÁKAZNÍK)

Neuvěřitelně tichý chod, snadná obsluha, prostě super.
(HEUREKA.CZ – OVĚŘENÝ ZÁKAZNÍK)

Vážení, dovolte, abychomVám poděkovali za rychlé vyřízení servisu naší čistič-
ky vzduchu. Děkujeme za Váš přístup a jednání. Jste skutečně solidní firmou,
což se v poslední době moc nevidí. Přejeme celému Vašemu kolektivu pevné
zdraví a ať se Vám daří. - Stanislav a Jana Ž., Příbram

(ANKETA 2021)

Tento přístroj používáme již přes 10 let a jsme spokojeni s tím, kolik dokáže
zachytit prachu ze vzduchu. Dělá v místnosti dobré klima a příjemné prostředí.
Doporučil jsem již několika lidem. Dobrý produkt.

Michal (HEUREKA.CZ – OVĚŘENÝ ZÁKAZNÍK)

S čističkou jsem velmi spokojena a hlavně při čištění překvapena jaké nečisto-
ty do sebe dokáže zachytit. Neuvěřitelné, vypadá to, jako bych obývák běžně
vůbec neuklízela.

(ANKETA 2021)

KDYŽ ŠEPTANDA POTĚŠÍ

Inzerce

:-)



Jak pod stromečkem
zaručeně uspět?

DOPRAVA ZDARMA

Získejte zdarma čistič a osvěžovač lednic
Ionic-CARE FF-210. Při objednávce uveďte kód:

volejte zdarma 800 112 111
www.ionic-care.cz

kód
E8R

www.ionic-care.

stříbrná, černá, bílá

3 490 Kč/ks
dekor dřeva

3 790 Kč/ks

Letos pořiďte Vašim blízkým
čističku vzduchu Ionic-CARE®

Ionic-CARE Triton X6 je dlouhodobě nejoblíbenější čistička
v ČR a SR. Praktická kombinace čističky vzduchu s ioni-
zátorem, omyvatelným filtrem (s neomezenou životností)
a třemi stupni výkonu pro místnosti o velikosti 15 - 75 m2.

 prokázaná 96% účinnost při zachytávání polétavých
nečistot a mikroprachu  snižuje množství životaschop-
ných plísní, virů a bakterií v ovzduší interiéru minimál-
ně o 60 %  79% účinek proti zápachu v interiéru
 naprosto nehlučný provoz (neruší spánek)  minimální
provozní náklady, příkon jen 5 W

Největší nezávislý nákupní rádce a srovnávač cen Heureka
zvolil šestkrát po sobě čističku Produktem roku (2015 - 20).
Obchod Ionic-CARE je držitelem zlatého certifikátu Ověřeno
zákazníky s hodnocením spokojenosti 99 %. Čističky vzduchu
Ionic-CARE obdržely v roce 2021 ocenění CZECH Superbrands,
které získávají nejvýznamnější značky na trhu.

Jediná čistička na trhu, která je
prověřená 7 nezávislými testy.

Inzerce
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Na vlastní kůži.
Trénink boxu je
makačka. Bát se
ale nemusíte.

Vezměte si rukavice a chrá-
nič na zuby a přijďte, dávámi
do telefonu instrukce jeden
ze zástupců pražské boxerny
Delroy’s Gym. Naštěstí došlo
k nedorozumění. Box pro ve-
řejnost je totiž bezkontaktní.
Tedy skoro. Nebudu vám
lhát, malinko jsem měl před
tréninkem strach. Ale nebyl
důvod.
Trochu bojovka už je se

na trénink vůbec dostat.
Na stránkách delroys-gym.cz
totiž v rozvrhu box pro veřej-
nost není. Takže si pište: začá-
tečníci mají lekce v pátek
od 18 hodin na adrese Zborov-
ská 1287/4. Do sklepní boxer-
ny se jde skrz obchod s vyba-
vením pro bojové sporty.
U pokladny nechávám

150 korun a jdu do šaten.
„Dneska musíte pořádně
makat, ať se zahřejete. Nejde
totiž topení,“ volá na mě po-
kladník lomeno recepční.
Inu bojový sport, tak bojové
podmínky.
Házím na sebe sportovní

trenky a triko, obouvám te-

nisky – a hned jsem za blbce.
V boxerně jsou totiž všichni
bosí. Boty ukládám do kouta
a jdu si poslechnout, co mě
dnes čeká.
Je nás tu pět. Dvě ženy, dva

muži a trenér. Procházíme ko-
lečko po tělocvičně a lektor
Gabriel nám vysvětluje cviky.
V první půlce tréninku nás
čeká posilování s prvky boxu.
Švihadlo, angličáky s medi-
cinbalem, posilování břicha,

údery do prázdna nebo
do malého pytle, který visí
zhruba v úrovni čela. Tuhle
„hrušku“ nejspíš znáte z bojo-
vých bijáků. Hlavní hrdina
do ní buší a ona se mu v ryt-
mu vrací zpět do základní po-
lohy. Ve filmu je to hrozně
cool. Pokud do takového pyt-
le ale mlátíte poprvé, rozhod-
ně nečekejte, že u toho bude-
te vypadat jako Rocky. Já tak
rozhodně nevypadám, „hruš-

ka“ mi létá sem a tam, ryt-
mus žádný a bolí mě ruce.
Slečně, která zrovna vedle
mě posiluje břicho, to po
chvíli nedá a ukazuje mi, jak
na to. Trik je v pravidelné ro-
taci pěstí. Začíná mi to jít. Ra-
mena ale bolí čím dál víc.
Kolečkomá osm cviků, kaž-

dý děláme 90 vteřin,mezi cvi-
ky je pauza 20 vteřin, ať stih-
neme dojít na další stanoviš-
tě. Po celé sérii je odpočinek

delší a jede se to celé znovu.
Na zpocené cvičence z plaká-
tů dohlíží Muhammad Ali
nebo Hilary Swank, která za-
zářila v boxerském dramatu
Million Dollar Baby.
V druhé části tréninku už

stojím tváří v tvář soupeři.
Trénujeme údery. Jde hlavně
o správnou techniku. Rány,
které schytávám, jsou spíš
symbolické. Kryt, úhyb
a prásk. „First you strike with
your right hand,“ opravuje-
me mě trenér. Anglicky se tu
mluví, protože klientela
Delroy’s Gym je mezinárod-
ní. Ale i když s cizím jazykem
bojujete, stejně se tu asi ne-
ztratíte.
Problém nebude ani to, do-

razíte-li bez boxerského vyba-
vení. Rukavice vám za přípla-
tek půjčí. My je dnes ani nepo-
užili. Ostatní mají sice na ru-
kách bandáže, ale já údery
do pytle při dalším cviku zvlá-
dl i bez nich. Prostě nedávám
takové šlupky. Trenér na mě
navíc pomrkává, že ostatní
mají omotané pěsti jen pro-
to, aby vypadali jako drsňáci.
V angličtině to samozřejmě
zní líp. Holt budu „badass“
příště.

MAREK
HÝŘ
marek.hyr@metro.cz

V Delroy’s Gym na pražském Smíchově trénují například i kickbox nebo thajský box. METRO

Pod divadlo navozili 258 tun železa
Od včerejška je opět otevřené parkoviště pod Novou scénou Národního divadla (ND)
v Praze. V devítipodlažních podzemních garážích může parkovat až 204 automobilů. Pů-
vodní cena za stavební práce se kvůli vícepracím navýšila zhruba o 39 milionů korun –
na 204,2 milionu korun bez DPH. Rekonstrukce parkovacího objektu začala loni v dubnu.
Důvodem úprav byl nevyhovující technický stav objektu pod piazzettou ND. „Znovuote-
vření garáží je ukončením první významné etapy celkové rekonstrukce a modernizace
prostoru Nové scény a dvou provozních budov Národního divadlo,“ uvedl generální ředi-
tel ND Jan Burian. Rekonstrukci označil za technicky náročnou. Vzhledem k tomu, že je
budova v centru Prahy, byl podle něj problematický mimo jiné transport materiálu.
Na nové železobetonové stropní desky a sloupy, které se napojovaly na původní kon-
strukce, se použilo 2032 metrů krychlových a 258 tun železa. ČTK

Dohlížel na mě Muhammad Ali
www.kosmas.cz

Andrej Babiš opanoval českou politiku
a stát za posledních osm let nevída-
ným způsobem. Spolu s prezidentem
Milošem Zemanem utvořili tandem,
který držel moc a převracel zavedené
pořádky. Z oligarchy se stal ministr
financí a posléze premiér. Zbytek
politické scény mu dlouhé roky

nedokázal čelit. Navzdory tomu, že
Babišův střet zájmů neměl v Evropě
srovnání a provázel ho jeden skandál
za druhým. Prorůstání Agrofertu do

státní správy nabralo obřích rozměrů.
Babišovo angažmá ve službách této
země provázely statisícové demon-
strace. Velká část obyvatelstva ale
miliardářovi stále věřila a věří. Přesto na
podzim 2021 překvapivě prohrál volby.
Je jeho éra skutečně u konce? Jak
moc změnil českou společnost? Na-
kolik proměnil politiku? Byl skutečně
ohrožením demokracie? Co se to
vlastně v posledních letech v Česku
odehrálo? Jak dlouho se z jeho
vládnutí budeme probírat? A dočkáme
se Babiše na Hradě?

TIP NA DOBRÉ
ČTENÍ

Andrej Babiš opanoval českou politiku 
a stát za posledních osm let nevída-
ným způsobem. Spolu s prezidentem 
Milošem Zemanem utvořili tandem, 
který držel moc a převracel zavedené 
pořádky. Z oligarchy se stal ministr 
fi nancí a posléze premiér. Zbytek 
politické scény mu dlouhé roky 

státní správy nabralo obřích rozměrů. 
Babišovo angažmá ve službách této 
země provázely statisícové demon-
strace. Velká část obyvatelstva ale 

TIP NA DOBRÉ 

Dvě desítky komentátorů,
reportérů a politologů
se snaží nalézt odpovědi
na mnohé otázky okolo
Andreje Babiše.

BABIŠISTÁN

KOMERČNÍ SDĚLENÍ
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Symbol severočeské
metropole se otevře
veřejnosti.

Už jen do konce roku potrvá sbírka
ke zpřístupnění šikmé věže gotické-
ho kostela Nanebevzetí Panny Marie
v Ústí nad Labem. V rámci ní mohou
lidé adoptovat schody, které na věž
jednou povedou. Z prvních 50 scho-
dů se jich do včerejška prodalo
44. Další sbírka s prodejem schodů
bude vyhlášena asi za dva roky.
Dřevěný schod, který ponese jmé-

nomajitele, si do konce rokumohou
lidé zakoupit za 25 tisíc korun.
Se spuštěním konečné sbírky, která
bude věnována na samotnou rekon-
strukci, se cena za schodmožná změ-
ní. „Nedokážu v tuto chvíli garanto-
vat, že cena zůstane stejná,“ uvedla
Kateřina Valešová, ředitelka Ústecké
komunitní nadace, jež za ideou zpří-
stupnění věže stojí. V další vlně bude
zhruba 150 schodů. Do věže kostela
by se po rekonstrukci mělo vcházet
přístavbou navrženou architektonic-

kou dílnou Martina Rajniše. Ten je
také autorem návrhu netradičního
schodiště. Hotovo má být zhruba
za čtyři až pět let.
Provoz ve věži bude mít na starosti

ústecké muzeum. Uvnitř chce vytvo-
řit expozici, která se bude věnovat
její historii, tedy i bombardování
v roce 1945, které věž vychýlilo
od vertikály o více než dva metry.
Od té doby je veřejnosti nepřístupná.
Původní vstup do věže byl zbořen
a šikmá věž se stala jedním ze symbo-
lů severočeského města. ČTK

Jeden ze symbolů Ústí MAFRA

Kupte si schod
na šikmou věž.
Stojí 25 tisíc

Sliby se maj’ plnit o Vánocích
Zpěvák Janek Ledecký v neděli vystoupí v pražském Divadle Hybernia
v rámci svého tuzemského vánočního turné. Jediný pražský koncert za-
čne od 19 hodin. „Koncert bude i s přestávkou trvat asi dvě hodiny a fa-
noušci se mohou těšit na můj klasický repertoár v akustickém podání,“
říká Ledecký. MAFRA

IN
ZE

RC
E
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Chodila do školy teprve krát-
ce a už se setkala se sexuál-
ním predátorem. V divadel-
ním kroužku. Třicetiletá au-
torka Hana D. Lehečková si
počkala, až ji to psychicky ne-
sejme, a nyní svůj odporný zá-
žitek vložila do zčásti autobio-
grafické prózy Poupátka.
V knize je však vypravěčkou
jedenáctiletá Františka.

Kdy jste dostala první im-
pulz jít s tajemstvím ven?
Žádný konkrétní impulz

nebyl. Já jsem vždycky vědě-
la, že to téma jednou zpracu-
ji, jen jsem čekala, až se budu
nacházet v dostatečně stabil-
ním zázemí, aby mě to psy-
chicky nerozložilo. To se mi
poštěstilo teď, okolo třicítky.
Kdybych nedokázala ke svým
zážitkům zaujmout racionál-
ní odstup, mohla bych si tím
ublížit. A možná bych nako-
nec napsala jen jakousi bo-
lestínskou autobiografii,
v níž bych se sama utopila,
a ne román, který se snaží čte-
nářům ukázat principy mani-
pulace a child groomingu.

Jak těžké bylo popsat
vzpomínky na pedofilního
čtyřicátníka, který v knize
vystupuje jakoMirek?
V první fázi psaní knihy

jsem cítila téměř euforii
a hrozně moc energie. Byla
jsem svým způsobem šťast-
ná, že mám po tolika letech
konečně možnost dát na pa-
pír to, co jsem prožila. Jak ale
děj Poupátek houstl a okolo
hlavní postavy se uzavíral
kruh manipulace, začala
jsem v noci špatně spát a tr-
pět na noční můry. Velkou
oporou byl manžel, který pak
knihu také ilustroval.

Františka přitom bere
Mirka v knize jako otce.
Protože jí chybí otcovský

vzor doma. Být dítětem je vel-
mi těžké, protože vaše psy-
chické i fyzické přežití je zá-
vislé na lidech okolo vás, ty-
picky samozřejmě na rodině.
Proto děti, které nemají do-
statečné rodinné zázemí a ne-
cítí doma oporu, hledají kom-
penzaci jinde. Snadněji se při-
mknou k jiným dospělým,
převážně pedagogům či k ji-
ným autoritám. Takové děti
jsou k manipulaci náchylněj-
ší více než jiné a často si to
s sebou nesou až do dospělos-
ti. Špatně se jim říká ne.

Jak dlouho jste toto tajem-
ství v sobě držela?
Šlo o kauzu, která tehdy

proběhlamédii, tudíž jsem se

nikomu v těch jedenácti le-
tech nesvěřila, protože o tom
všichni v mém okolí věděli.
Což s sebou neslo i velmi ošk-
livé poznámkymých spolužá-
ků ze třídy. Cítila jsem se po-
znamenaná, všichni věděli,
že jsem do toho kroužku cho-
dila, a občas využili příležitos-
ti k tomu, abymi to předhodi-
li a rýpli si domě. Tohoto stig-
matu jsem se zbavila až
v době, kdy jsem nastoupila
na vejšku, kde o téhle mojí
minulosti nikdo nevěděl,
a mohla jsem se dobrovolně
rozhodnout, komu to sdělím.

Týkalo se to jen vás?
Zneužívání se bohužel týka-

lo desítek nebo spíše stovek
dětí, převážně děvčat. Důleži-
té ale je, že v takovém pro-
středí, kde jsou špatně nasta-
venémantinelymezi dítětem
a dospělým, se to může stej-
ným způsobem dotýkat
i chlapců. Pamatuji si, že
v kroužku tenkrát vznikl
vztah mezi dospělou ženou
a chlapcem, který byl tehdy
jen o rok starší než já. Mohlo
mu být něco mezi 9 až
12 lety. Tato dospělá žena, bý-
valá členka, která byla s ve-
doucím v oficiálním vztahu,
chtěla svého partnera donu-
tit, aby na ni žárlil, chtěla mu
oplatit, že navazuje vztahy
s dětskými členkami soubo-
ru, a tak veřejně, před zraky
nás všech, sexuálně obtěžova-
la tohotomalého chlapce. Ne-
vím, jak to tento chlapec –
nyní již dospělý muž – zpět-
ně reflektuje, ale i v jeho pří-
padě šlo o sexuální zneužívá-
ní. Navíc byl využit k tomu,
aby dospělá žena donutila
žárlit objekt své lásky. To je
velké zneužití dětské naivity
a důvěry a položilo by to jistě
leckterého dospělého muže.

Jak jste se cítila, když se
děly ty hrůzy? Vyčítala jste
si někdy něco?
Když se člověk roky potýká

s nějakým traumatem, pro-
jde si většinou celou řadou
různých fází. Od popření
přes uvědomění, výčitky,
vztek až po vytěsnění nebo
smíření. I proto obětem zne-
užívání často nějakou dobu
trvá, než se svojí zkušeností
vystoupí. Je to stejné, jako
když zažijete nějakou šokují-
cí situaci, nehodu nebo třeba
smrt blízkého. Roky o tomne-
mluvíte, dusíte to v sobě, a na-
jednou se to ve vás zlomí
a musíte to ze sebe dostat. Je
zajímavé, že pokud jde o obě-
ti zneužívání, často slýcháme
ono pověstné: Proč s tím při-

šla až teď, po tolika letech?
Ale když někdo začne po le-
tech mluvit o smrti svého dí-
těte, nikdo mu neřekne: Proč
o té smrti mluvíš až teď?
Chceš upoutat pozornost?

Jaká byla reakce rodičů?
Moji rodiče, podobně jako

rodiče celé řady dalších dětí,
neměli o důsledcích sexuální-
ho zneužívání žádné ponětí,
a tak situaci dále neřešili.
Skončila pro ně tím, že krou-
žek přestal existovat. Šlo
o věc, o které se doma pak už
nikdy nemluvilo a nikdy se ni-
jak nereflektovala. Možná by
se dnes, díky současné osvě-
tě, zachovali jinak. Kdo ví.
Ani jeden z nich však nepo-
cházel z dobrého rodinného
prostředí, takže otevřená ko-
munikace nikdy nebyla je-
jich silnou stránkou.

Ozval se vám někdo další
z toho souboru?
Ano. Ozvalo se pár býva-

lých členek. Jejich reakce
byly pozitivní, ale přece jen
jsem cítila smutek, když
jsem viděla, kolik dalších lidí
se musí s jednáním tohoto
predátora vyrovnávat až
do dospělosti. Jeho počínání
je jako živelná katastrofa:
do celé generace dětí jedno-
ho města vypálil obří díru,
s níž musí žít celý život. A do-
stal za to jen čtyři roky.

Jak byl Mirek odhalen?
V realitě to dopadlo podob-

ně jako v knize. Vedoucí ne-
chal kazetu v kameře a poslal
přístroj do opravny. Pracov-
ník opravny si kazetu přehrál
a viděl na ní nahé dívky, a tak
celou situaci nahlásil. Je smut-
né, že celý ten koloběh skon-
čil vlastně úplnou náhodou.
Že ta komunita okolo nás
dětí nebyla dostatečně zdra-
vá a odvážná na to, aby za dva-
cet let tohoto násilníka odha-
lila a nahlásila. Šlo prostě o ta-
kové tolerované veřejné ta-
jemství.

Jak dlouho jste knihu
psala?
Přibližně dva roky.

Kolik toho vychází podle
skutečnosti a kolik obsa-
hu je fikce?
Snažila jsem se to záměrně

trochu anonymizovat, proto-
že do kroužku semnou chodi-
lo spoustu dalších dětí, které
si na rozdíl ode mě nevybra-
ly, že chtějí o své zkušenosti
vypovídat. Charaktery dětí
jsem trochu zpřeházela, nevy-
užívala jsem reálná jména,
některé události se staly v ji-
ném složení, za jiných okol-
ností nebo v jiném prostředí.
Principy a mechanismy,
na kterých kroužek stál, jsem
se však snažila ztvárnit co nej-
věrněji.

Zmíněné ilustrace vašeho
manžela kombinují černo-
bílou kresbu s fotografií.
Tento styl již použil v před-
chozí knize Svatá hlava.
Říká se tomu digitální ko-

láž – ilustrátor vezme něja-
kou již existující fotografii či
ilustraci a z jejích fragmentů
digitálně vytvoří nový výjev.
V knize Svatá hlava šlo On-
dřejovi o to, aby tak vyjádřil
hroutící se duševní svět hlav-
ního hrdiny, tahle technika
se mu ale natolik zalíbila, že
ji částečně využil i v Poupát-
kách, kde ji zkombinoval
s kresbou, která připomíná
takové to typické vyrývání ob-
razců do školní lavice. Na po-
tahu knihy je například pra-
sátko, takové vyryl do lavice
snad každý z nás.

Aktuálně čekáte miminko.
Jak se budete jednou chtít
vyvarovat něčeho podob-
ného vůči vašim dětem?
Určitě se budu snažit

s nimi už od útlého věkumlu-
vit o hranicích vlastního těla:
že je v pořádku říct ne, když
vás chce někdo obejmout
nebo na vás sahat a vy se na
to necítíte. Že jejich tělo je
jen jejich a ostatní lidé musí
ctít jeho hranice. Ráda bych
se zaměřila i na čtení sociál-
ních situací. Do dětí pořád hu-
číme, aby si po sobě uklízely
a napsaly všechny úkoly, ale
jak číst sociální situace a po-
znat toxické vztahy, tomu se
věnuje jen hrstka rodičů.

Nezanevřela jste na dra-
matický kroužek?
Divadlo je krásné umění,

které přináší společnosti
spoustu pozitivních věcí,
a něco takovéhomi ten predá-
tor naštěstí zkazit nedokázal.

Připravujete další knihu?
Ano. Mám toho v tuhle

chvíli rozjednaného více, ale
jako první se budu po porodu
věnovat divadelní hře inspiro-
vané antickým dramatem,
kterou píšu pro jeden praž-
ský soubor.

Už víte, o čem bude?
Slíbila jsem napsat knihu

pro dospívající čtenáře, pak
mám ještě částečně rozpraco-
vanou sbírku experimentál-
ních povídek. Ale těžko říct,
kdy se mi to podaří dokončit.
Poslední rok byl poměrně
hektický, tak cítím, že mo-
mentálně, s potomkem
na cestě, potřebuji spíše tro-
chu zvolnit. PETR HOLEČEK

Autorka knihy Hana D. Lehečková TEREZA LEHEČKOVÁ

„Ten sexuální predátor vypálil
obří díru do celé generace dětí“



inzerce
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Legendární cesto-
vatel je podepsán
pod přibližně pěta-
dvaceti knižními
tituly. Zemřel ve
středu 1. prosince.

Když přišel v Plzni v roce
1919 na svět, nemělo Česko-
slovensko ještě určené hrani-
ce. Když mu bylo osmadva-
cet, vydal se s Jiřím Han-
zelkou do Afriky a Jižní Ame-
riky. Oba si vyzkoušeli, jaké
to je hranice překračovat.
A že jich za jejich dlouhý ces-
tovatelský život bylo.

Zmizelý svět kolonií
Dvouletá pouť po černém

kontinentu i jižní polovině
amerického jim umožnila po-
znat svět, který se v následují-
cích desetiletích změnil k ne-
poznání. Ten africký koloniál-
ní vzal v šedesátých letech za-
své. Miroslav Zikmund byl do-
teď jedním zmála, kteří moh-
li říci: „Byl jsem u toho
na vlastní oči.“
S Hanzelkou vyzkoušeli,

jak chutná reálný komunis-
mus v Sovětském svazu, když
procestovali SSSR, a potom
o tom podali kremelskýmhla-
vounům detailní zprávu. Ne-
bylo nad čím jásat. Poznatky
se staly na tři desítky let „přís-
ně tajnými“. O pár let později
je jejich dvě terénní Tatry 805

(jeli už s doprovodem) protáh-
ly Asií a Oceánií. Mimo do-
mov byli pět let. Po roce 1968
se odmítli poklonit okupan-
tům i domácím normalizáto-
rům. Na dvacet let přestali
existovat.

Soukromémuzeum,
a hlavně dokonalý archiv
Miroslav Zikmund se sice

stáhl do soukromí, věnoval se
ale o to víc dalšímu zpracová-
ní všeho, co s Jiří nashromáž-
dili a zažili. Z jeho zlínské
vily se stal dokonalý a navý-
sost přehledný archiv, pečli-
vost, s jakou deníky, zázna-
my a další písemnosti řadil
do polic a zásuvek a i bez hle-
dání v počítači vše našel té-
měř okamžitě, mumohl závi-
dět studovaný archivář.
Ke cti cestovatele slouží

fakt, že už v roce 1995 předal
celý archiv zlínskému mu-
zeu. Letos, když slavil 102. na-
rozeniny, bylo ve vile, kterou
přenechal Nadačnímu fondu
Zikmundova vila, otevřeno
muzeum.
Vedle desítek knih z cest

napsala dvojice kolem dvou ti-
síc novinových i rozhlaso-
vých reportáží, z jejich puto-
vání světem odvysílal Česko-
slovenský rozhlas sedm set
příspěvků. Po roce 1990, kdy
se vrátili na „světla ramp“,
cestoval Miroslav Zikmund
už sám. Jeho kamarád Jiří
na tom byl zdravotně hůř.
Teď už se o zážitky mohou
zase podělit... PAVEL HRABICA

„Na přelomu roku jsme si
vždy posílali dárečky, nikdy
na to nezapomenu, jsem
z toho naměkko,“ uvedl ces-
tovatel Jiří Kolbaba ve vysílá-
ní Rádia Impuls v souvislosti
s úmrtím legendárního cesto-
vatele Miroslava Zikmunda.
Kolbaba se s ním přátelil
a před dvěma lety s ním osla-
vil sté narozeniny. Kolbaba
řekl, že pro něj byl Zikmund
zcela zásadním životním vzo-
rem. Oceňuje na něm hlavně
to, že měl úžasnou paměť.
„Když jsem se ho zeptal, co se
stalo 8. listopadu 1953, tak

otevřel archiv a řekl mi přes-
ně, co se ten den stalo. Co s Ji-
řím Hanzelkou prožili, kde
byli, koho potkali, pomalu
i co měli k obědu. On z toho
pak čerpal do své literatury,“
řekl Kolbaba. Naposledy se
oba cestovatelé potkali v loň-
ském roce. „On byl naprosto
úžasný, zanechal nesmazatel-
nou stopu a budeme z jeho
práce čerpat ještě mnohé
roky. Kdykoli jsme se potkali
a mluvili jsme o cestování,
tak mu zářily oči jako malé-
mu klukovi,“ uzavírá vzpo-
mínání na Zikmunda. MET

Jak to vidím já

Paměť
Poprvé a také naposled
jsem Miroslava Zikmun-
da viděl na vlastní oči
v lednu 1990. Měl prosbu.
Udělat povídání, které by
uvedlo na pravou míru
nesmysly, jež o jeho par-
ťákovi psaly noviny
za normalizace. „Mohl
byste to napravit? Jiří by
si o to sám neřekl,“ po-
prosil. Za půl hodiny bylo
hotovo. Zikmund poděko-
val, má toho prý po Praze
ještě moc. „Už mi není
dvacet,“ postěžoval si
se smíchem. Spadla mi če-
list, když prozradil, že
mu za týden bude sedm-
desát. Hádal jsem hodně
odvážně, že maximálně
pětapadesát. Nedlouho
před jeho stovkou jsem
ho poprosil o setkání.
„Víte, já už zatáhl opo-
nu,“ omlouval se moc.
Ale sám připomněl detai-
ly z téměř třicet let staré-
ho setkání. Opět jsem se
nestačil divit. Povídání už

nikdy nevznik-
ne. Mám ales-
poň jeho tele-
fonní číslo.

Vzpomínka na něj.
Měl rozzářené oči

Miroslav Zikmund zemřel ve středu. MAFRA

PAVEL
HRABICA
redaktor
deníku Metro

inzerce

Miroslav Zikmund vyrazil na
poslední cestu. Bylo mu 102 let
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„Tak, chleba
napravo a zrní nalevo,

holoubci moji!“
MIRIAM DUNDÁLKOVÁ

Facebook

1. budova pro sbírky
2. ruská zimní pohádka
3. zahalený mlhou
4. jm. herce Vašinky
5. opak „starší“
6. vyrobený z mědi

7. část hodiny
8. německé město
9. nevlastní matka (hanl.)

10. metrický cent (hovor.)
11. americké šelmy u vod
12. menší mříž

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.06 Epicentrum
20.15 Čarovný kamínek
21.45 Všechnopárty
22.40 Profesionálové
23.30 Kriminalista III
00.35 AZ-kvíz
01.00 Toulavá kamera
01.30 Objektiv
02.00 Pod pokličkou
02.20 Dobré ráno
04.55 Hobby naší doby
05.20 Sváteční slovo básníka

a kardiochirurga R. Jursy

16.00 Krásné živé památky
(13/16)

16.30 Sousedé
17.00 Děti v Terezíně a nestvůra

s knírkem
17.55 Boží dar – příběhy

českých potravin (5/5)
18.15 Heydrich – konečné

řešení (14/44)
18.45 Africa obscura
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Kdo nastaví kůži
21.50 Bezcharakterní žena
23.50 River (4/6)
00.50 Krvavé peníze: Nacistická

ekonomika
02.25 Člověk 21

15.55 KriminálkaMiami IV (23)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.30 Ulice (4165)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Policie Modrava II (8)

Žena, která odešla před
obědem. Krimiseriál (ČR, 2017)

21.35 Kriminálka Anděl III
Hlavák. Krimiseriál (ČR, 2012)

22.45 Muž v ohni
01.40 KriminálkaMiami IV (22)
02.20 KriminálkaMiami IV (23)
03.15 Na lovu
04.00 Gympl s (r)učením ome-

zeným (51)
05.00 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Česko Slovenskomá

talent
22.00 Máme rádi Česko
23.50 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
02.00 Návrat komisaře Rexe X

(9)
Barvy ticha. Krimiseriál
(Rak./It., 2009)

03.00 Jake a Tlusťoch IV (17)
Přístaviště mám pod kontrolou.
Krimiseriál (USA, 1987-1992)

04.05 Policie Hamburk IX (18)
05.40 Pohoda u krbu

10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Top 3 Óčko Chart
14.50 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
15.30 ZONY UČÍ SKOKY
15.35 Óčko hity
16.30 ÓČKO e-sport: VODA-

FONEMČR V PC HRÁCH
16.40 Óčko hity
17.00 VÁNOČNÍ VÝHRY
18.00 Novinky
18.59 Nebuď dřevák, dej si tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
20.00 MIXXXER JUKEBOX

SMOBIL.CZ
21.00 Óčko hity
22.00 Party ride

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -14,4 °C (1855) 14,3 °C (1779) Bio:

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

-1/3 °C -1/3 °C 0/4 °C -1/3 °C

Sudoku

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2021 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Dana Říhová
Moje největší
chyba byla
svatba.

ZAHRADNICTVÍ

Řešení sudoku

CO BUDE S LEVICÍ
Zatímco členové nově vznikající vlády dělají kolečko „pohovo-
rů“ u prezidenta a na jmenování si tak ještě necelé dva týdny
budoumuset počkat, na dosluhující vládě je vidět, že už by
nejraději opustila bojiště a přenechala ho nástupcům. Zejmé-
na když covid opět zahlcuje nemocnice a vyčerpává zdravotní-
ky. Méně vidět je i ministra vnitra Jana Hamáčka, který v kam-
pani sliboval, jak nás v krizi ochrání. I on už se v myšlenkách
zabývá spíš tím, co bude dělat po skončení vládního angaž-
má. Jeho ČSSDmá tu nevýhodu, že na rozdíl od svého koalič-
ního partnera ANO 2011 vypadla z Poslanecké sněmovny.
Před sociálními demokraty tak stojí nejen otázka, kam se vy-
dají její dosavadní politici profesně, ale rovněž kam se vydá

strana jako taková.
Přestože vypadnutí ČSSD
a KSČM bylo po volbách
jedním z nejvíce mediál-
ně propíraných témat,
nyní je ticho po pěšině.
Nad budoucností dvou tra-
dičních levicových stran
tak visí otazník. Komunis-

té již přepřahali a za novou předsedkyni si zvolili europoslan-
kyni Kateřinu Konečnou, sociální demokraty podobné rozho-
dování teprve čeká. Klíčové ale bude, jak se obě strany postaví
k volebnímu neúspěchu, jakou provedou sebereflexi, kde bu-
dou hledat slabé stránky, které přispěly k jejich neúspěchu,
a jakoumedicínu si naordinují s cílem vrátit se. Nejde přitom
jen o to, co voličům nabídnou, ale také jakou formu a techni-
ku použijí. I v tom lze totiž hledat některé důvody volebního
neúspěchu. Sociodemografické faktory aktuálně dávají spíše
šance sociálním demokratům. Je ale otázka, zda a jak tuto pří-
ležitost využijí. Zdravý stranický systém demokratickou a sys-
témovou levici, jež by byla protipólem demokratické a systé-
mové pravice, potřebuje.

Klára Berková
Žádnou. Nedělám
chyby, sbírám
zkušenosti.

Jaroslava Pitařová
Neučila jsem se hrát
na piano a teď toho

lituju.

Jakou největší chybu jste udělali?

Anketa

Jsou i elegantní
Respirátor v bílé barvě se
hodí při návštěvě zdravot-
nického zařízení na rozdíl
od tmavého respirátoru,
který je příhodný pro kul-
turní zařízení. Další barev-
ná pojetí lze využít napří-
klad při návštěvě sportov-
ních aktivit či jejich provo-
zování. Při takovém vní-
mání těchto ochranných
prostředků si uvědomíme,
že i na tomto původně
pro nás všechny nepříjem-
ném a odmítaném opatře-
ní si lze najít něco kladné-
ho a užitečného jako na
všem, co nás v životě po-
tkává a o čem jsme na prv-
ní pohled přesvědčeni, že
nás to omezuje oproti
tomu, co jsme byli zvyklí
zažívat v minulosti. Kla-
dem se stane v zimním ob-
dobí i to, že se nenadýchá-
me studeného vzduchu,
ale vzduchu již oteplené-
ho, vzduchu vyčištěného
od smogu všeho druhu
stejně jako si i na ulicích
zvykneme poznávat své
známé i přátele a odhado-
vat podle druhu respiráto-
ru, kam se chystají jít
za svým cílem.

KAREL BOGNER, PRAHA 5

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks. V neděli 5. prosince Divadlo S+H hraje představení Štědrý den u Spejblů

Pohotový@radoslavvnencak zmáčkl spoušť při průjezdu vánočně
vystrojené mazačky. Nebýt toho, že svůj kousek opatřil tagem
#mojemetro, fotka by se k nám (a vám, milí čtenáři) nedostala.
Ještě jednou díky i za další tagy #narodnidivadlo
#vanocevpraze #vanoce #mazacitramvaj #dphmp.

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

PETR JUST
POLITOLOG
METROPOLITNÍ UNIVERZITA PRAHA

Citát

Zdravý systém
demokratickou
a systémovou levici
potřebuje.
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Florbalistům začí-
námistrovství
světa.

Po čtvrtých místech z Rigy
z roku 2016 a z Prahy o dva
roky později se budou snažit
čeští florbalisté vrátit na me-
dailové pozice na mistrovství
světa v Helsinkách, do které-
ho vstoupí dnes v 18.30 proti
Německu. Na historicky tři-

náctém šampionátu budou
útočit na čtvrtý cenný kov,
z finské metropole si už před
11 lety odvezli bronz. Další-
mi úspěchy jsou stříbro
z roku 2004 z Curychu a Klo-
tenu a třetí místo obsadili
také před sedmi lety v Göte-
borgu.
Finský trenér české repre-

zentace Petri Kettunen vy-
bral omlazený tým a jediným
pamětníkem posledního me-
dailové úspěchu je kapitán
Tom Ondrušek. „Máme

v týmu jedenáct nováčků, při-
nášejí hodně dovedností, ta-
lentů a energie. Když naplno
využije potenciál, jaký má,
což jsme viděli na Euro Floor-
ball Tour, je možné všech-
no,“ řekl Kettunen, jehož svě-
řenci vyhráli generálku v po-
lovině října v Plzni díky vítěz-
stvím nad favorizovanými
Švédy i Finy. V základní skupi-
ně B se jeho tým utká násled-
ně v neděli od 17.45 se Švýcar-
skem a o den později
od 18.45 s Norskem. ČTK

Společnost Alfa – COM, s.r.o.
provozující tepelná zařízení přijme

TECHNIKA
TEPELNÝCH ZDROJŮ

pro oblast Brno a okolí.
Požadujeme: znalost výměníkových

stanic a plynových kotelen, ŘP skup. B
- služební vozidlo, bezúhonnost,

časovou flexibilitu. Možnost přivýdělku
jako obsluha tepelných zařízení.

Kontaktní e-mail:
kontakt-personalniodd@email.cz,

tel. 728 736 179 pí. Řápková.

Čtvrtfinále

16.00
České florbalistky se dnes
ve čtvrtfinále mistrovství svě-
ta ve švédské Uppsale utkají
s Dánskem, které zdolalo
v předkole play-off Německo
5:4 po samostatných nájez-
dech. Češky vstoupí do vyřa-
zovací části po dvou dnech
volna v 16.00.

Starožitnosti
• Mongolské, čínské, japon-
ské, turecké, perské starožit-
nosti i evropské historické
zbraně - koupím.
M:776 35 88 65238890

Práce - nabídka
• Vojenské lesy a statky s. p.
přijmou zaměstnance k ostra-
ze objektů v Brně. Požaduje-
me čistý RT, občanství ČR, dob-
rý zdravotní stav, certifikát
strážný, znalost práce na PC.
Nabízíme: zázemí státního
podniku, 37,5 hod./týden, 12
hod. směny, nepřetržitý pro-
voz, průměrná mzda 130
Kč/hod. , stravenky 2 ks/smě-
na, 5 týdnů dovolené. Nástup
1.1.2022. informace: tel.
545215962, 737226558, email:
ladislav.turcin@vls.cz242624

Rakušanka
sesadila
Davidovou
Druhý sprint Světového po-
háru biatlonistek v Öster-
sundu vyhrála Rakušanka
Lisa Theresa Hauserová
(na snímku). Česká jednič-
ka Markéta Davidová skon-
čila s jedním trestným ko-
lem osmnáctá a přišla
o žlutý dres vedoucí ženy
seriálu, který převzala vče-
rejší vítězka. Letošní mis-
tryně světa ze závodu
s hromadným startem Hau-
serová si dojela pro třetí
výhru v kariéře díky čisté
střelbě s náskokem
12,5 sekundy před Elvirou
Öbergovou. Domácí Švéd-
ka předvedla suverénně
nejrychlejší běžecký vý-
kon, ale srazily ji dvě stře-
lecké chyby. Třetí byla Han-
na Solová z Běloruska. Da-
vidová netrefila poslední
pátou ránu vleže. AP

Prezident Ženské tenisové
asociace Steve Simon uvedl,
že pozastavení konání turna-
jů v Číně by se nemuselo tý-
kat pouze příštího roku, ale
mohlo by se protáhnout i dál.
Jde o reakci na případ tenist-
ky Pcheng Šuaj. Ta předměsí-
cem na sociálních sítích obvi-
nila bývalého významného
komunistického funkcionáře
ze sexuálního napadení. Poté
se vytratila z veřejného živo-
ta. Mezinárodní olympijský
výbor s ní vedl už druhý vi-
deohovor a tvrdí, že je čínská
hráčka v bezpečí a v pořád-
ku. ČTK

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

Bojkot Číny.
Mohl by trvat
delší dobu

Krátce

Český gólman
v KHL boduje
Šimon Hrubec z Omsku
byl poprvé v kariéře vy-
hlášen nejlepším branká-
řemměsíce v Kontinen-
tální hokejové lize. Třice-
tiletý reprezentační gól-
man v deseti listopado-
vých zápasech vychytal
sedm výher a dvakrát ne-
inkasoval.

Peníze podle
oblíbenosti
Svazy příští rok dosta-
nou státní dotace na re-
prezentaci ve výši zo-
hledňující preferenci jed-
notlivých sportů. Toto
hledisko pro výpočet
státní podpory schválila
Národní sportovní agen-
tura, jejíž předseda Filip
Neusser takový postup
avizoval už v září.

Po kolapsu
opět trénuje
Dánský fotbalista Chris-
tian Eriksen se necelých
šest měsíců po srdeční
zástavě v utkání mistrov-
ství Evropy vrátil k tré-
ninku. Záložník Interu
Milán, jenž zkolaboval
v úvodním duelu Eura
s Finskem a musel být
na hřišti resuscitován, se
připravuje individuálně
v Odense, kde začínal
s kariérou. ČTK

inzerce

Omlazený český tým
chce přivézt medaili




